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The Jews - Teachers of the Nazis?




Anti-Semitism in Norwegian Anthroposophy





Hansen, Jan-Erik Ebbestad





Dieser Artikel untersucht aus ideengeschichtlicher Perspektive die Sichtweise, die norwegische Anthroposophen  in der Zeit zwischen den Weltkriegen bis kurz nach dem Zweiten Weltkrieg auf Juden und das Judentum hatten.  Ein zentraler Punkt dieser Untersuchung ist zu zeigen, dass norwegische Anthroposophen eine antisemitische  Auffassung vom Judentum hatten und Judentum als negatives Gegenstück zum Germanentum oder Deutschtum  verstanden. Im einführenden Abschnitt zur Kontextualisierung wird neben Rudolf Steiners Definition von  Judentum der große Einfluss geschildert, den er auf die norwegischen Anthroposophen hatte. Steiners Sicht auf  Juden wird als assimilationistischer Antisemitismus definiert. Zweitens werden die grundlegenden Züge des  norwegischen Germanentums und Antisemitismus dieser Zeit beschrieben. 
This article is an investigation, from the perspective of the history of ideas, of the view that central Norwegian  anthroposophists took of Jews and Judaism from the interwar period to the period shortly after the Second World  War. A central element of the investigation is the demonstration that Norwegian anthroposophists had an anti-  Semitic understanding of Judaism and that they considered Judaism as the negative counterpart to Germanentum  and Deutschtum. An introductory contextualizing section of this paper gives an account of Rudolf Steiner’s  definition of Judaism and of the decisive influence he had on the Norwegian anthroposophists. Steiner’s view of  Jews is defined as assimilationist anti-Semitism. Secondly, there will be a description of the principal  characteristics of the Norwegian Germanentum and anti-Semitism in this period. 
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